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ماه رمضان، ماه تغییر سبک زندگی
احمد مازنی 

 در خطبه شــعبانیه از حضرت محمد)ص( نقل شده که فرمودند: »...شهر قد 
دعیتــم فیه الی ضیافت الله« یعنی »ماه رمضان ماهی اســت که به مهمانی 
خدا دعوت شــده اید« از این بیان رســول الله)ص( چنین استنباط می شود 
که  ضیافت الهی در ماه رمضان بر پا می شــود و مردم به مهمانی خدا دعوت 
شده اند، این ضیافت آداب ویژه ای دارد، اعمال و عبادات این ماه، دل های زنان 
و مردان با ایمان را صیقل می دهد، و برای درک محضر میزبان آماده می کند، 
یکــی از ویژگی های رفتاری مســلمانان در این ماه تغییر در ســبک زندگی 
اســت از ابتدای راه همگان در پی رویت هلالند چون می خواهند به واجبات 
و مســتحبات این ماه عمل کنند، ســحر ها بیدار می شوند سحری می خورند 
و نمــاز صبح را اقامه می کنند، از اذان صبح تــا اذان مغرب لب به آب و غذا 
نمی زنند و در طول روز علاوه بر رعایت مفطرات روزه ســعی می کنند مراقب 
زبان و گوش خود باشــند و درمورد رعایت حلال و حرام نســبت به ماه های 
دیگر مقید ترند، حضور در مساجد پررنگ تر می شود و جلسات تلاوت قرآن 

رونق می گیرد.
کم کم به شــب های قدر نزدیک می شوند و در لیالی قدر مراسم احیاء برگزار 
می کنند و به شب زنده داری و عبادت می پردازند و این اعمال و سبک زندگی 
را تــا آخر ماه رمضان ادامه می دهند و پــس از اتمام ماه مبارک رمضان، در 
روز اول ماه شــوال جشن بازگشت به فطرت و خلقت اولیه انسانی خویش را 

برگذار می کنند.
این موارد گوشه ای از تغییرات شکلی و صوری در رفتار جامعه است.

 باید تلاش کنیم عمق بیشــتری به اعمال و رفتار مان بدهیم و در جهت تعمیم 
سبک زندگی رمضان به ماه های دیگر بکوشیم و از فرصت مهمانی خدا برای اصلاح 
رفتار فردی و اجتماعی بهره بگیریم تا در روز عید فطر به حقیقت جشــن تولد 

دوباره و بازگشت به فطرت الهی خویش را برگزار کنیم.

یادداشت

ابطحی:
گفت وگو با ترامپ 

کمکی به مردم ایران نمی کند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: گفت وگوی ترامپ و معاونش و زلنسکی 

در تاریخ دیپلماسی سابقه نداشت.
 حالا فکر کنید پزشــکیان روبرویش نشسته بود!!! باور کنیم گفت وگو با این 

مرد کمکی به مردم ایران نمی کند.
محمدعلی ابطحی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:

گفت وگوی ترامپ و معاونش و زلنسکی در تاریخ دیپلماسی سابقه نداشت.
با پادشاه اردن و اروپایی ها هم تقریبا همین رفتار را داشت. ترامپ و آمریکای 

ترامپ، آدم های مذاکره نیستند.
حالا فکر کنید پزشکیان روبرویش نشسته بود!!! 

باور کنیم گفت وگو با این مرد کمکی به مردم ایران نمی کند.

موضع ایران 
در مقابل درگیری ترامپ و زلنسکی

نماینــده ادوار مجلس با انتشــار توئیتی به درگیــری لفظی ترامپ با رئیس 
جمهور اوکراین واکنش نشان داد.  علی مطهری نماینده ادوار مجلس شورای 
اسلامی، در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: »موضع ایران درباره درگیری 
لفظی ترامپ و زلنســکی در حضور خبرنگاران جالب توجه خواهد بود، زیرا 
ایران از یک طرف با ترامپ در محکوم نکردن تجاوز روسیه به اوکراین شریک 
اســت و نمی تواند او را محکوم کند و از طرف دیگر نمی تواند زلنســکی را به 

خاطر دفاع از استقلال و تمامیت ارضی کشورش محکوم کند.«

سوشیال

سپهوند:
استیضاح وزیر اقتصاد اقدامی 

عوام فریبانه است
رئیس فراکسیون توسعه و پیشرفت ملی و منطقه ای متوازن 
و پایدار مجلس شورای اسلامی با اشاره به طرح استیضاح 
وزیر امور اقتصادی و دارایی از ســوی برخی از نمایندگان 
مجلس گفت: ضمن احترامی که برای همکاران خودم قائلم 
باید بگویم که این اقدام یک عوام فریبی اســت تا به مردم 

بگویند ما به فکر شما بودیم.
رضا سپهوند رئیس فراکســیون توسعه و پیشرفت ملی و 
منطقــه ای متوازن و پایدار مجلس شــورای اســلامی در 
گفت وگو با ایســنا با اشــاره به طرح اســتیضاح وزیر امور 
اقتصادی و دارایی عنوان کرد: به نظر من در این شــرایط 
اســتیضاح وزیر اقتصــاد هیچ کمکی به اقتصاد کشــور و 
معیشــت مردم نمی کند به این دلیل که شــرایط فعلی و 
حتی یک دهه اقتصادی کشــور تاثیر پذیر از عواملی است 
که در اختیار دولت و وزیر اقتصاد نیست از جمله تنش های 
منطقه ای و مسائلی که در چند ماه اخیر داشتیم که اگر هر 

دولت و هر وزیری بود ما این نوسانات را می داشتیم.
وی با تاکید بر اینکه اســتیضاح وزیر تاثیری در روند فعلی 
ندارد و اگر هم دارای تأثیر باشــد، تاثیر آن منفی اســت، 
گفت: اختیارات وزیر اقتصاد، اختیاراتی کافی برای کنترل 
شرایط اقتصادی نیست؛ شــورای عالی اقتصاد که معمولاً 
تصمیم ســازی ها در آن انجام می شــود، متشکل از سران 
سه قوه، روسای کمیسیون های اقتصاد و بودجه مجلس و 
روسای سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی است و وزیر 
امور اقتصادی و دارایی مجری تصمیمات این شوراســت. 
همچنین در شــورای پول و اعتبار مشــاهده می کنیم که 
رئیــس و ۷ عضو آن از بانک مرکزی هســتند و فقط یک 
عضو آن از وزارت اقتصاد است؛ بنابراین نمی شود گفت که 

مسئول وضعیت فعلی ما وزیر اقتصاد است.
این نماینده مجلس عنوان کرد: به نظرم اقدام نمایندگان و 
همکارانی که طرح استیضاح را مطرح کردند موجب آسیب 
زدن به شرایط فعلی و بدتر کردن شرایط می شود؛ معتقدم 
که این اقدام به نوعی همدردی با مردم اســت و شرایط را 
تغییر نمی دهد. ضمــن احترامی که برای همکاران خودم 
قائلم باید بگویم که این اقدام یک عوام فریبی اســت تا به 

مردم بگویند ما به فکر شما بودیم.
ســپهوند افزود: موضوع دیگری که وجود دارد این اســت 
که متاســفانه برخی از نهادهایی که صنایع پتروشیمی در 
اختیــار دارند، ارز خود را به بانک مرکزی ارائه نمی دهند و 
ذخیره ارزی و پشــتوانه پولی ما افت کرده است و اینها در 
اختیار وزیر اقتصاد نیست؛ لذا استیضاح کمکی به اقتصاد 
ما نخواهد کرد و موجب می شود که نوسانات ارزی شدیدتر 
شود.وی در پایان به ارائه پیش بینی درباره نتیجه استیضاح 
وزیــر امور اقتصادی و دارایی پرداخت و گفت: برداشــتی 
که من از چند روز گذشــته مجلس داشــتم این است که 

استیضاح رای نمی آورد.

پیشنهاد کمیسیون اجتماعی 
برای افزایش حقوق کارگران

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: یک پیشنهادی را 
تنظیم کردیم و به وزیر تعــاون کار ارائه خواهیم کرد که 
در محاسبه حقوق و دســتمزد کارگران حتما دو معیار و 

شاخص تورم و سبد معیشتی لحاظ شود.
به گزارش ایلنا،  هاشم خنفری پورجعفری عضور کمیسیون 
اجتماعــی مجلس درباره افزایش مــزد کارگران گفت: در  
رابطه با افزایش حقوق کارگران ســال های سال است که 
ماده ۴۱ قانون کار اعمال نمی شــود. قانون کار به استناد 
مــاده چهل و یک، دو معیار لحاظ می کند و آن دو را برای 
افزایش حقوق کارگــران در نظر می گیرد یکی بحث تورم 
است و یکی سبد معیشتی است. این دو معیار را باید حتما 

در محاسبه مزد در نظر بگیرند.
وی افزود: متاسفانه سال های گذشته بر اساس درصدی از 
تورم، مزد کارگر محاسبه می شود و این باعث شکاف بین 
مزد و هزینه معیشتی کارگران شده و کارگران ما را فقیرتر 

و در تامین هزینه های زندگی شان ناتوان کرده است.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت:  بنده هم در جلسه 
اخیر مساله مهمی را مطرح کردم و دوستان و همکاران ما 
هم همراهی کردند و انشــاءالله یک پیشنهادی را تنظیم 
کردیم و بــه وزیر تعــاون کار ارائه خواهیــم کرد که در 
محاســبه حقوق و دستمزد کارگران حتما این دو تا معیار 
و شاخص لحاظ شود. خنفری پورجعفری گفت: مطالبه به 
حق کارگران این اســت که حقوقشان را افزایش دهند اما 
بایستی بر اساس یک فرمول منطقی، علمی و در چارچوب 

قانون به استناد ماده ۴۱ قانون کار این کار انجام شود.

گلرو:
رد مذاکره اصلا در دستور کار 
جمهوری اسلامی نبوده است

یک عضو کمیســیون امنیت ملی سیاست خارجی گفت: 
رد مذاکره که اصلا در دستور کار جمهوری اسلامی نبوده 
است ولی آنچه که گفته می شود این است که هیچ پیشنهاد 

مذاکره ای تا الان نیامده که بخواهد بررسی شود.
عباس گلرو در گفت وگو با ایلنــا، درباره این که در صورت 
عــدم انجام مذاکرات چه جایگزینی باید برای آن داشــته 
باشــیم، گفت: همان طور که رهبری و ریاســت جمهوری 
گفتند کســی مخالف مذاکره نیســت، این که تعبیر شود 
جمهوری اســلامی ایران مخالف مذاکره اســت، درســت 
نیســت. پس این همه اتفاقاتی که در دوره آقای روحانی 
و بحــث برجام افتاد حتی خود مذاکره کنندگان هم این را 
می گویند که ما رفتیم و مذاکره کردیم اما به هرحال آمریکا 

به عهد خودش پای بند نبود.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی افزود: 
البته این بدعهدی ها فقط مربــوط به ترامپ هم نبود، در 
همان مقطعی که با دولت اوباما و جان کری مذاکره شــد، 
آن زمان هم آن ها نســبت به انجام به تعهدات خود خیلی 
شُل می آمدند، حتی وزیرخارجه مجبور شد پیام هایی را به 
همتای اروپایی و آمریکایی خود بدهد که ما برجام را امضا 
کردیم ولی هیچ رد و اثری از همکاری نیست. بنابراین در 
آن مقطع همکاری نبود و در دوره ترامپ هم آمریکا رسما 

از برجام خارج شدند.
وی تاکید کرد: توجه داشــته باشــید رد مذاکره اصلا در 
دســتور کار جمهوری اســلامی نبوده است ولی آنچه که 
گفته می شود این است که هیچ پیشنهاد مذاکره ای تا الان 
نیامده است که بخواهد بررسی شود. بعد هم اگر پیشنهادی 
بیاید و کسی هم دنبالش باشد، طبیعتا در هیات های عالی 
و مراجع عالی بالادستی در مورد آن تصمیم گیری می شود.

گلــرو بیان کرد: الان هم معنی اش این نیســت هیچگونه 
رایزنی در مورد مســائل نیست و گفت وگویی وجود ندارد، 
به هر حال نشست هایی که وزارت خارجه در سطوح میانی 
با ۲ الی ۳ کشور اروپایی دارد، گفت وگو هایی که دارند همه 
این ها نشــان می دهد درها باز است. وی گفت: حکمت و 
عقلانیت حکم می کند، مذاکره منتج به نتیجه شود و پایدار 
بماند. مذاکره با نتیجه غیرپایدار هیچ عملًا فایده ای ندارد.

مجلس

دیپلمات ســابق ایران در سازمان ملل 
گفت: این مساله که موضوع ایران موجب 
نشود اروپا و آمریکا به هم نزدیک شوند، 
مهم اســت. به عبارت دیگر مقامات ما 
نباید اجازه دهند که ایران به پلی برای 
تبدیل  اقیانوس  دو سوی  نزدیک شدن 
شــود. روابط خوب ما با اروپا در دولت 
اول ترامپ کمــک کرد که اروپا مخالف 
خروج آمریکا از برجام باشد و در سطوح 
سیاســی با اقدام ترامپ مخالفت کند و 
تلاش هایی برای کمک به تجارت با ایران 

مثل اینستکس اندیشیده شد.
کوروش احمدی دیپلمات ســابق وزارت امور 
خارجه در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در رابطه 
با دور جدید گفت وگوهای ایران با تئوریکای 
اروپایی و دســتاوردهایی کــه افزایش روابط 
ایران و اروپا می تواند برای سیاســت خارجی 
ایران داشــته باشــد، گفت: برای من روشن 
نیســت که هدف از این گفت وگوها چیست. 
آیا هدف رســیدن به راه حلی برای مســئله 
هسته ای اســت؟ آیا هدف بهبود روابط تیره 
بین ایران و اروپا است؛ یا هر دو. اگر هدف اولی 
است، روشن است که بدون آمریکا گشایشی 

در مسئله هسته ای ایران و رفع تحریم ها قابل 
تصور نیست. چون عمده تحریم ها به خواست 
آمریکا اعمال شــده و مشکل اصلی با فاصله 
زیاد تحریم های آمریکا است. اعمال تحریم ها 
هم ناشی از قدرت اقتصاد آمریکا و قدرت دلار 
است و ضمانت اجرایی برای اعمال تحریم ها و 
عدم تخلف کشورها از آن چیزی نیست، جز 
حربه منع دسترسی ناقضان تحریم ها به بازار 
آمریــکا. اگر چه اروپا هم تحریم هایی را علیه 
ما اعمال کرده اما تحریم های اروپا اصلا قابلا 
مقایسه با تحریم های آمریکا نیست. به علاوه، 
اروپا قــدرت چندانی بــرای اعمال تحریم ها 

ندارد.
وی ادامه داد: ممکن اســت گفته شــود که 
مذاکره با اروپا در مورد هســته ای هم از این 
نظر که اروپا در نقش پیغام رسان عمل خواهد 
کرد، مهم اســت. اما بعید می.دانم که در این 
مقطع زمانی اروپا همان نقشی را بازی کند که 
در دوره ای در جریان مذاکرات احیای برجام 
از فروردین ۱۴۰۰ برای یکی دو ســال بازی 
کرد. چرا کــه آن زمان مذاکرات درچارچوب 
کمیسیون برجام و گروه ۱+۴ برگزار می.شد 
و هیات آمریکایی هم در شهر محل برگزاری 

مذاکــرات حضور داشــت. اما ایــن بار هیچ 
نشــانه ای که حاکی از آن باشد که اروپا مایل 
است به عنوان واسطه بین ایران و آمریکا عمل 
کند، نمی بینیم مخصوصا با تنشــی که بین 
اروپا و آمریکا در خصــوص ماجرای اوکراین 
ایجاد شده است. البته اگر فرضمان این باشد 
که این مذاکرات برای تخفیف تنش بین ایران 
و اروپا برگزار می شــود، می توانیم حتما آن را 
مفید بدانیم، هر چند معلوم نیست که با توجه 
شــدت اختلافات بخصوص در مورد مسئله 
هســته ای و بحران اوکراین بــه این زودی ها 
نتیجه ای از آن حاصل شــود.  این تحلیل گر 
مسائل بین الملل درباره اختلافات میان اروپا 
و آمریــکا و گمانه زنی هایی کــه این رویکرد 
اروپا را امتیــازی برای همکاری میان ایران و 
اروپــا می انگارد، عنوان کرد: این روزها اروپا با 
دولت کنونی آمریکا در ارتباط با مسائل زیادی 
اختلاف نظر دارد که مســئله اوکراین یکی از 
مهم ترین آنها اســت. اما به نظر می رسد که 
ایران در این میان یک اســتثنا است به این 
معنی که به نظر نمی رسد که بین دو طرف در 
مورد ایران اختلاف نظر عمده ای وجود داشته 
باشد. به نظر می رســد هر دو سوی اقیانوس 

اطلس با هم در مورد برنامه هسته ای ایران هم 
نظر هستند. یک حربه ای که در این مورد در 
دست اروپا است و آمریکا فاقد آن است، اسنپ 
بک یا مکانیسم ماشــه است. آمریکا چون از 
برجام خارج شــده، امکان توسل به این حربه 
را ندارد و برای این منظور آمریکا وابســته به 

اروپا است.
احمــدی با اشــاره به این نکته کــه به نظر 
نمی رسد که شــرایط به گونه ای رقم بخورد 
که مثلا اروپــا بخواهد از این حربه برای اخذ 
امتیازی از آمریکا اســتفاده کند، اظهار کرد: 
از طرفی اگر از اســنپ بک استفاده نشود و به 
این دلیل برنامه هسته ای ایران از دستور کار 
شورای امنیت خارج شود، معلوم نیست که با 
توجه به حربه وتوی چین و روســیه هیچگاه 
غربی ها بتوانند دوباره ایران را در دســتور کار 
شــورای امنیت قرار دهنــد. با این حال مهم 
اســت که ایران روابط عمومــی اش با اروپا را 
بهبود بخشــد، چراکه فی نفسه اروپا کنشگر 
عمــده ای در روابط بین المللی اســت با یک 
اقتصاد ۲۶ تریلیون دلاری و نفوذ عمده ای که 
در همه حوزه هــا دارد. از طرفی می دانیم که 
روابط خــوب ایران و اروپا در مخالفت اروپا با 
خروج آمریکا از برجام در مه ۲۰۱۸ و خنثی 
کردن اقدام آمریکا برای فعال کردن اســنپ 

بک در سپتامبر ۲۰۲۰ نقش داشت.
این دیپلمات با سابقه در خصوص نقش اروپا 
در استراتژی  فشــار حداکثری دولت ترامپ 
خاطرنشان کرد: آنچه که مهم است، این است 
که موضوع ایران موجب نشود تا اروپا و آمریکا 
به هم نزدیک شوند. به عبارت دیگر مقامات 
مــا نباید اجازه دهند که ایــران به پلی برای 
نزدیک شدن دو ســوی اقیانوس هم تبدیل 
شــود. همانطور که اشاره کردید روابط خوب 
ایــران با اروپا در دولت اول ترامپ کمک کرد 
که اروپا علیه خروج آمریکا از برجام باشد و در 
ســطوح سیاسی با اقدام ترامپ مخالفت کند 
و تلاش هایی برای کمــک به تجارت با ایران 
مثل اینســتکس اندیشیده شــد. اما نظر به 
مخالفت آمریکا و اینکه شرکت ها و بانک های 
بین المللی همــواره نگران مجازات های مالی 
بودند، ایــن تلاش ها به لحــاظ اقتصادی به 
نتیجه نرسید اما مخالفت سیاسی آشکار اروپا 

با اقدامات ترامپ حائز اهمیت بود.

سخنگوی شورای نگهبان گفت: شورای 
نگهبــان با تعویق ۱۰ ماهــه انتخابات 

شوراهای شهر و روستا موافقت کرد.
به گزارش ایلنا، هادی طحان نظیف از تأیید 
مصوبه مجلس شــورای اســلامی مبنی بر 

تعویق ۱۰ ماهه انتخابات شــوراهای شهر و 
روستا از سوی شورای نگهبان خبر داد.

وی گفت:  با بررســی هایی که ما در شورای 
نگهبان درباره »طرح اصلاح موادی از قانون 
تشکیلات، وظایف و انتخابات شورای اسلامی 

کشور و انتخاب شــهرداران« داشتیم، باید 
اعلام کنم که ابهامات این شــورا نسبت به 
موضوع تعویق انتخابات برطرف شــده و ما 
نســبت به تعویق ۱۰ ماهه انتخابات شوراها 
ایراد یا ابهامی نداریم. ســخنگوی شــورای 

نگهبان ادامــه داد: البته هنوز ما نظر هیئت 
عالی نظارت بر حســن اجرای سیاست های 
کلــی نظام دربــاره این مصوبــه را دریافت 
نکردیم و هنوز این هیئت در این زمینه اعلام 

نظر نکرده است. 

دیپلمات سابق ایران در سازمان ملل:

آمریکا برای توسل به حربه اسنپ بک وابسته به اروپاست

موافقت شورای نگهبان با تعویق ۱۰ ماهه انتخابات شوراها

و  ملی  کنفرانــس  هجدهمیــن 
دوازدهمیــن کنفرانس بین المللی 
الکترونیکی  یاددهی  و  »یادگیری 
ایران« در شهر مس سرچشمه آغاز 

به کار کرد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
کرمان در مراسم افتتاحیه این کنفرانس 
که عصر سه شــنبه ۷  اسفندماه برگزار 
شــد، با بیان این که امــروز در دنیایی 
زندگی می کنیم کــه دانش مهم ترین 
سرمایه و یادگیری کلید پیشرفت است، 
گفت: »در این مسیر، فناوری های نوین 

آموزشی و سیســتم های یادگیری الکترونیک نه تنها 
فرصت های بی نظیری برای آمــوزش عادلانه و فراگیر 
فراهــم کرده اند، بلکه راه را برای تحول ســاختارهای 
ســنتی هموار کرده اند«. غلامرضا ســالاری با  اشــاره 
به این که در عصر تحــول دیجیتال هوش مصنوعی و 
فناوری های نوین، شــاهد تغییراتــی بنیادین در اداره 
ســازمان ها و صنایع هســتیم، ادامه داد: »شرکت ها و 
صنایع موفق آنهایی هســتند کــه از این فناوری ها نه 
به عنوان یک ابزار لوکس بلکــه به عنوان یک ضرورت 
برای بقا و رشــد استفاده می کنند. تحول دیجیتال در 
آموزش سازمانی به معنای استفاده از ابزارهای نوین و 
پلتفرم های هوشمند و تحلیل داده ها برای بهینه سازی 

فرایندهای آموزشی است«.
به   گــزارش روابط  عمومی مجتمع مس سرچشــمه 
رفسنجان، وی بیان کرد: »در مجتمع مس سرچشمه 
که دانش و مهارت نیروی انســانی نقشی کلیدی دارد، 
می توان با شبیه سازی مبتنی بر هوش مصنوعی، واقعیت 
مجازی و یادگیری ماشینی، آموزش های فناوری را به 
سطحی بالاتر ارتقا داد«. سالاری اضافه کرد: »اگرچه در 
استان کرمان بیش از ۱۲۰ شرکت فناور و دانش بنیان 
در حــوزه آی تی داریم، اما متاســفانه در حوزه هوش 
مصنوعی هنوز آن چنان پیشــرفت نکرده ایم«. معاون 
هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار کرمان تاکید کرد: 
»با ظرفیت بسیار بالای علمی و عملی در حوزۀ هوش 
مصنوعی با همکاری شرکت های فناور و دانش بنیان و 
صنعت مس، می توانیم قطب هوش مصنوعی در کشور 
باشیم؛ یعنی صنعت مس شروع  کننده و پایلوتی برای 
هوش مصنوعی در کل کشــور باشــد؛ ما در کرمان با 
وجود صنایع، توان و ظرفیت نیروی انســانی می توانیم 

این استان را پایلوت هوش مصنوعی کنیم«.
راه اندازی کنسرسیوم مهارت

مدیــرکل فنی و حرفه ای اســتان کرمــان نیز در این 
مراسم، با بیان این که باید هوشمندسازی در معادن را 
پیش ببریم، گفت: »مرکز آموزش جوار کارگاهی مس 
سرچشمه در سطح شــرکت ملی مس حرف نخست 
را می زند و کارگاه ها و مدرســان خوبی دارد«. افشین 
شــهرکی از راه اندازی کنسرســیوم مهارت در استان 

کرمان یاد کرد و افزود: »هدف این کنسرسیوم، آموزش 
و توان افزایی نیروهای خط تولید است که در این زمینه 
از ابزار هــوش مصنوعی نیز می توان بهره گرفت«. وی 
همچنین از میزبانی مجتمع مس سرچشــمه از پنج 
رشــته مســابقات ملی مهارت کارگران در سال آینده 

خبر داد.
پژوهش، خون تازه در رگ های تولید

معاون بهره برداری مجتمع مس سرچشمه رفسنجان 
نیز در این مراســم، با بیان اینکه حجم عملیات خاکی 
مجتمــع روزانه ۳۷۰هزار تن اســت، گفــت: »وقتی 
صحبت از ۳۷۰ تا ۴۰۰  هزار تن اســتخراج و فرآوری 
می کنیم، قاعدتا از این صحبــت می کنیم که با ۳۶۰ 
دستگاه دامپتراک و بارکننده مواجهیم که کار دشواری 
اســت؛ بنابراین، قطعاً هوش مصنوعی، دیسپاچینگ و 

مونیتورینگ می تواند در این زمینه به ما کمک کند«.
مهندس علی فاضلی افزود: »از این ۳۷۰هزار تن، نزدیک 
به ۱۰۰هزار تن ماده معدنی است، سنگ سولفور مس با 
عیار نیم تا ۶ دهم درصد که باید به کارخانه تغلیظ برود 
و تبدیل به کنســانتره مس شود؛ در این زمینه نیز به 
کمک هــوش مصنوعی نیاز داریم. برای تبدیل هزاران 
داده به دیتا در راســتای افزایــش راندمان مجموعه و 
کنترل عیار کنسانتره، باید از علم روز و هوش مصنوعی 
اســتفاده کنیم«. وی با بیان این که پژوهش، خون تازه 
در رگ های تولید است، بیان کرد: »برنامه تولید امسال 
مجتمع مس سرچشمه تولید ۱۹۰ هزار تن کاتد است 
و قطعاً به کارگیری دانش و ابزارهای هوش مصنوعی به 
بهره وری بیشتر کمک خواهد کرد«. معاون بهره برداری 
مجتمع مس سرچشــمه در ادامه به انجام ۱۰۰  پروژه 
تحقیقاتی در مجتمع مس سرچشمه اشاره و بیان کرد: 
»الزام ما این است که با دانش روز پیش برویم. با حجم 
بســیار بزرگ مســتندات کارخانه در ۲۰ سال گذشته 
مواجهیم که با کمک هوش مصنوعی می توان راه بهتری 

برای پیشبرد کار پیدا کرد«.
رئیــس دانشــگاه ولی عصر)عــج( رفســنجان نیز در 
ســخنان خود، ایجاد این دانشــگاه را مرهون مجتمع 
مس سرچشــمه دانست که در توجیه مجوز ایجاد این 
دانشــگاه، به ضرورت وجود مرکز دانشــگاهی در کنار 
این مجتمع عظیم اشاره شده بود. دکتر رنجبرکریمی 

با بیان این که آموزش الکترونیکی مظلوم 
واقع شــده، خواســتار فرهنگ سازی در 
زمینــه یاددهی الکترونیکــی و آموزش 
به روش آموزش تلفیقی شد. ابراهیمی، 
رئیس دفتر نماینده مردم رفسنجان و انار 
در مجلس نیز گفت: »دنیا چندده گام در 
زمینه هوش مصنوعی از ما جلوتر است 
اما به این معنی نیست که ما نمی توانیم، 
بلکه نشان می دهد پیوند علم، صنعت و 

دانشگاه خوب عمل نکرده است«.
برگزاری کنفرانس بین المللی 

یادگیری و یاددهی برای  
                  نخستین بار در صنعت

رئیس انجمن یادگیری و یاددهی الکترونیکی ایران نیز 
در این مراســم گفت: »از مجموعه مس تشکر می کنم 
کــه کار بزرگی را در میزبانی از ایــن کنفرانس انجام 
داد. در هجده  ســالی که ایــن کنفرانس علمی برگزار 
می شــود برای نخستین بار اســت که آن  را در صنعت 
برگزار می کنیم«. دکتر سیدعلی اکبر صفوی با تمجید 
از فعالیت های امور آموزش مجتمع مس سرچشــمه، 
افزود: »آنچه را که در امور آموزش مس سرچشــمه با 
تکیه بر فناوری دیــدم، هیچ  کجا ندیده ام و وقتی این 
شایستگی و هنر را مشاهده کردیم، قرار شد کنفرانس را 
در سرچشمه برگزار کنیم که خوشبختانه بسیار علمی 
در حال برگزاری است«. وی افزود: »بیش  از ۱۰۰  مقاله 
به دبیرخانه کنفرانس فرستاده شــد که از این تعداد، 
۷۰  مقاله پذیرش شــد و طی شش جلسه موازی ارائه 
خواهند شــد«. مدیر امور آموزش و توسعه شایستگی 
مجتمع مس سرچشــمه رفســنجان نیز در سخنانی 
با بیــان این که این کنفرانــس، مجوزهای بین المللی 
خوبی مانند ISC  کســب کرده، افزود: »مجتمع مس 
سرچشمه، یک مجتمع تولیدی است که در آن، خاک 
معدن با عیار نیم درصد به محصول کاتد ۹۹.۹۹ درصد 
تبدیل می شود«. مهندس ابراهیم نژاد اضافه کرد: »تمام 
دغدغه ما در امور آموزش این است که سرمایه انسانی را 

توانمند کنیم تا به تولید و توسعه کمک کند«.
دکتر ســالاری معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
کرمان، مهندس صالحی مدیر مجتمع مس سرچشــمه 
رفسنجان، دکتر شهرکی مدیرکل فنی و حرفه ای استان، 
دانایی دســتیار فناوری و نوآوری استاندار کرمان، فلاح 
دستیار استاندار، مهندس آرمان معاون عمرانی فرمانداری 
رفسنجان، ابراهیمی رئیس دفتر نماینده مردم رفسنجان، 
دکتــر رنجبــر کریمی رئیــس دانشــگاه ولیعصر)عج( 
رفســنجان و جمعی  از نخبگان، استادان، اندیشمندان، 
محققان و مدیران ارشد حوزه پتروشیمی، نفت و مس در 
مراسم اختتامیه همایش حضور داشتند. در این مراسم، 
نماد بنیاد علمــی اکو به مهندس صالحی مدیر مجتمع 
مس سرچشمه رفسنجان و مهندس ابراهیم نژاد مدیر امور 

آموزش و توسعه شایستگی مجتمع تقدیم شد.

معاون اقتصادی استاندار کرمان:

کرمان با همکاری صنعت مس می تواند پایلوت هوش مصنوعی کشور باشد
حمیدرضا ترقی:

جلیلی می خواهد بگوید مورد تایید مقاومت است
رئیس شــورای وحدت نیروهای انقلاب در خراســان رضوی گفت: نقل کرده اند که توصیه 
سیدحسن نصرالله این بوده که به منظور ایجاد وحدت در جریان اصولگرایی، آقای جلیلی به 
نفع آقای قالیباف کناره گیری کند . حال آقای جلیلی انجام این توصیه از سمت شهید نصرالله 
را نفی کرده، آن هم در شرایطی که اصلا دیگر شهید نصرالله حضور ندارد و نمی تواند درستی 

صحبت های آقای جلیلی را تایید یا رد کند .
حمیدرضا ترقی در گفت وگو با جماران، در خصوص اظهارات اخیر سعید جلیلی در مورد جلسه مشهد 
که پیش از مرحله اول انتخابات با حضور سردار قاآنی و به منظور ایجاد اجماع بین دو نامزد اصولگرایان 
برگزار شده بود، بیان کرد: من از محتوای آن جلسه اطلاع دارم، اما درست نبود که در این زمان مجددا 
آقای جلیلی این موضوع را مطرح کند. وی ادامه داد: نقل کرده اند که توصیه سیدحسن نصرالله این بوده 
که به منظور ایجاد وحدت در جریان اصولگرایی، آقای جلیلی به نفع آقای قالیباف کناره گیری کند . حال 
آقای جلیلی انجام این توصیه از ســمت شــهید نصرالله را نفی کرده، آن هم در شرایطی که اصلا دیگر 

شهید نصرالله حضور ندارد و نمی تواند درستی صحبت های آقای جلیلی را تایید یا رد کند . 
رئیس شــورای وحدت نیروهای انقلاب در خراســان رضوی با بیان اینکه اکنون اصلا طرح این مسائل 
درســت نیست، ادامه داد: دختر سیدحسن نصرالله هم از طرح این موضوع ناراحت است و می گوید که 
پدرش همواره از وجود این نوع اختلافات در ایران رنج می برده و تأکید داشته که نخبگان داخل ایران 

باید قدر نعمتی که دارند را بدانند و از اختلاف بپرهیزند. 
ترقی اظهار کرد: در ایام انتخابات سفارش های مختلفی به آقایان جلیلی و قالیباف برای کناره گیری یکی 
به نفع دیگری می شد و در مشهد نیز برخی مذاکراتی را با این دو داشتند؛ با این نیت که مسیر شهید 
رئیســی ادامه یابد که نشد. از سمت رهبران جبهه مقاومت نیز این نگرانی وجود داشت که وضعیت به 

گونه ای پیش رود که کسانی دولت ایران را در اختیار بگیرند که در اندیشه مقاومت تردید دارند. 
وی ادامه داد: در جلســه مشــهد، آقای قاآنی بر لزوم ائتلاف دو نامزد اصولگرا تاکید داشت و تحلیلش 
این بود که در صورت کناره گیری آقای جلیلی، آرای او به سبد آقای قالیباف ریخته می شود و احتمال 
موفقیــت اصولگرایــان افزایش می یابد.  دبیر حزب موتلفه اســلامی در خراســان رضوی در خصوص 
صحبت های رئیس ستاد قالیباف مبنی بر توصیه رهبری به کناره گیری جلیلی، گفت: تا جایی که من 
می دانم چنین توصیه ای اصلا صورت نگرفته است. اساسا روال کار رهبری هم به این صورت نیست که 
به کسی برای حضور یا عدم حضور در انتخابات توصیه کنند.  ترقی در خصوص هدف احتمالی جلیلی 
و تیمش از طرح چنین موضوعی در این ایام، عنوان کرد: به نظر می رســد آقای جلیلی می خواهد این 
طور نشان دهد که مورد تایید مقاومت قرار دارد و این صحبت ها بیشتر جنبه کسب امتیاز دارد. برخی 
معتقد بودند که عدم کناره گیری آقای جلیلی در انتخابات به جبهه مقاومت آسیب زده  و آقای جلیلی 

می خواست به این شکل بگوید که جبهه مقاومت مخالفتی با او نداشته است.

در آیین تحلیف سردفتران اسناد رسمی مطرح شد
انتقاد رئیس دستگاه قضایی 

از افزایش چندبرابری تعرفه های خدمات ثبتی
رئیس قــوه قضائیه با انتقاد از افزایش یکباره و چندبرابــری تعرفه های خدمات در برخی 
بخش ها و تاکید بر ضرورت رعایت اصــول قانونی در تعیین تعرفه های ثبتی گفت: همه ما 
در تمامی بخش های دستگاه قضایی و مجموعه های تابعه، باید نهایت  تلاش و مساعی خود 

را صرف کنیم که خدمات آسان، ارزان، دقیق و عادلانه به همه مردم و مراجعین ارائه دهیم.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضائیه، برای نخستین بار طی ۴ دهه اخیر، آیین تحلیف سردفتران اسناد 
رسمی با حضور رئیس قوه قضائیه برگزار شد. حجت الاسلام محسنی اژه ای طی سخنانی در این مراسم، 
ضمن تقدیر از مدیران ســازمان ثبت اسناد و املاک کشــور به جهت اهتمام به امر تحول، اظهار کرد: 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور طی تمام سال های اخیر در مسیر تحول گام برداشته است و در دوره 
مدیریت آقای بابایی نیز این سازمان در مسیر تحولی خود با یک جهش چشمگیر در حوزه های کاری 
مربوطه مواجه شــده است. رئیس دستگاه قضایی در ادامه با تبیین و تشریح ویژگی ها و خصایصی که 
کلیه مراجع و کارکنان قضایی باید بدان ها مُتصف و مُتخلق باشند، بیان داشت: در تمامی مراکز و مراجع 
مرتبط با دستگاه قضایی، بهره مندی از ویژگی ها و خصایصی نظیر امانت داری، حفظ اسرار مردم، دقت 
و ســرعت در پیشبرد امور مردم، ارائه آموزش های همگانی و تخصصی و همچنین حُسن خلق با ارباب 
رجوع، یک ضرورت غیرقابل انکار است؛ اما این ضرورت در سازمان ثبت، مضاعف می شود؛ به نحوی که 
تمامی خدمتگزاران به مردم در امور ثبتی اعم از مدیران و شــاغلان در سازمان ثبت و دفترداران، باید 
بصورت مضاعف، به این ویژگی ها و خصایص مذکور مُتصف باشند.    رئیس قوه قضائیه گفت: در انجام 
امور ثبتی، »تدقیق« امر بسیار حائز اهمیتی است؛ گاهی یک بی دقتی در نگارش، انبوهی از مشکلات 
را برای دارنده یک سند به همراه می آورد. این امر بویژه در مقطعی که امور ثبتی بصورت مکتوب انجام 
می گرفت، برجســته تر بود؛ اکنون غالب امور ثبتی بصورت الکترونیکی اســت؛ با این حال، دقت بسیار 
داشــتن در انجام امور ثبتی، یکی از الزامات اساسی این شــغل است. از سویی دیگر، ارائه آموزش های 

همگانی و مکرر به مردم پیرامون امور ثبتی یک ضرورت اساسی است. 


